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  نیمکت خبر

آشپزخانهدانشگاههاتاپایانسال۹۹صنعتیواستانداردمیشود

مجتبی صدیقی، رئیس سازمان امور دانشجویان از صنعتی شدن آشپزخانه های 

دانشگاه ها تا پایان سال ۹۹ خبر داد و گفت: »امیدواریم با ارتقای کیفی و بهداشتی 

آشپزخانه ها شاهد تکرار نمونه هایی مانند علم و صنعت نشویم.«  معاون وزیر علوم به کار 

دانشجویی اشاره کرد و گفت: » اعتبار صندوق رفاه دانشجویان مقداری کاهش یافته، 

بنابراین اولویت های خود را در بحث خوابگاه ها، سلف و تغذیه دانشجویان قرار داده، 

بحث کارآفرینی و تربیت بدنی در اولویت اول صندوق نیست ولی معتقد به حذف آن 

هم نیستیم.«  او ادامه داد: »تعداد آشپزخانه ها و خوابگاه های دانشگاه که در رتبه پایین 

قرار دارند قابل توجه است، بنابراین دانشگاه و صندوق رفاه باید در این زمینه برنامه ریزی 

کرده و تا پایان دولت هدف نهایی را ارتقای آشپزخانه و خوابگاه ها قرار دهند.« صدیقی 

افزود: »با توجه به نیاز این دانشگاه، استثنائا صندوق رفاه باید مصوبه ای از هیات امنای 

صندوق دریافت کند و هر چقدر این دانشگاه بازگشت اجاره بها داشت، حدود ۸۰ 

درصد آن به دانشگاه بازگردانده شود.« 

جذب2هزارعضوهیاتعلمیدردانشگاههایعلومپزشکی

سیدعلی حسینی، رئیس مرکز امور هیات علمی وزارت بهداشت گفت: »دستورالعمل فرآیند 

جذب اعضای هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی کشور از سوی معاونت آموزشی وزارت 

بهداشت به دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ شد.«  او گفت: »طی آن مراحل برگزاری فراخوان 

شانزدهم جذب اعضای هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی تا پایان آبان ماه ۹۸ ادامه 

خواهد داشت و براساس آن دو هزار عضو هیات علمی جذب این دانشگاه ها خواهند شد.«  

حسینی افزود: »در فراخوان امسال کلیه مراحل و فرآیند جذب شامل بررسی صلاحیت های 

علمی و عمومی توسط سامانه مرکز امور هیات علمی انجام خواهد شد، لذا متقاضیان مکلف 

هستند کد رهگیری مرتبط با مراحل جذب را اخذ کنند تا در فرآیند ثبت نام بتوانند از طریق 

این سامانه وضعیت خود را در دانشگاه ها پیگیری کنند.«  او اظهار داشت: »از دانشگاه های 

علوم پزشکی و گروه های آموزشی مصوب که تاییدیه های لازم از شورای گسترش دانشگاه های 

علوم پزشکی را اخذ کرده اند، انتظار داریم در فرآیند اعلام نیاز به مرکز امور هیات علمی 

سریع تر اقدام کنند.«

آمارورودبهبازارکاردانشجویاندختروپسردانشگاهفنیوحرفهای

 ابراهیم صالحی عمران، رئیس دانشگاه فنی وحرفه ای گفت: »۶۰ درصد دانشجویان 

از مجموع دانشجویان دختر و ۶۷ درصد دانشجویان از مجموع دانشجویان پسر 

این دانشگاه وارد بازار کار شده اند.«  او گفت: »مطابق برنامه ششم باید ۳۰ درصد 

جمعیت دانشجویی کشور دانشجویان مهارتی باشند و دانشگاه فنی وحرفه ای 

یکی از دانشگاه های بزرگ کشور در این زمینه قلمداد می شود.«  وی ادامه داد: 

»امسال این دانشگاه حدود ۱۷۰ هزار نفر ورودی جدید در ۱۷۶ دانشکده دارد 

که پیش بینی می شود ۲۰۰ هزار دانشجو پذیرش داشته باشیم. این دانشگاه ۵۲ 

دانشکده اختصاصی دخترانه نیز دارد.«  رئیس دانشگاه فنی وحرفه ای تصریح کرد: 

»۶۰ تا ۷۰ درصد دروس دانشگاه به صورت عملی ارائه می شود و ۲۲۰۰ کارگاه و 

آزمایشگاه در اختیار دانشجویان است. میزان حضور دانشجویان به خاطر فعالیت 

عملی ای که دارند در خوابگاه ها کم است. فارغ التحصیلان این دانشگاه بدون 

تردید توانایی قابل توجهی در مشاغل مختلف نسبت به سایر دانشگاه ها دارند.« 

حمایتوزارتعلومازمراکزنوآوریدانشگاهها

مسعود برومند، معاون پژوهش و فناوری وزیر علوم در گفت وگو با فارس با اشاره به 

اهمیت مراکز نوآوری در دانشگاه ها گفت: »این موضوع که دانشگاه ها به سمت 

فضاهای نوآوری در هرکدام از دانشکده های خود حرکت می کنند، برای پیشرفت 

کشور بسیار مهم بوده و این نوع فعالیت ها یک کار استراتژیک است.« 

معاون پژوهش و فناوری وزیر علوم افزود: »مراکز نوآوری ای که امروز در هر دانشکده  

از دانشگاه های سراسر کشور ایجاد می شود، دارای کاربردهای زیادی در حوزه 

علم و فناوری است که باید با حضور نیروی انسانی جوان و نخبه دانشگاهی، این 

مراکز، فعالیت های خود را با قدرت بیشتری انجام دهند.«  او اظهار داشت: »اینکه 

در هر دانشکده ای فضای خاصی برای مراکز نوآوری ایجاد می شود، جزء چارچوب 

راهبردی وزارت علوم بوده و از این مراکز پشتیبانی لازم انجام می شود. البته باید به 

این نکته اشاره کنم که دانشگاه ها نباید در این حوزه تنها به یک راهبرد خاص اکتفا 

کنند بلکه باید این مراکز انعطاف پذیری لازم را در نوآوری علمی به وجود بیاورند.« 

شاخصهایرتبهبندیدانشگاههایوزارتعلومروزآمدمیشود

محمدجواد دهقانی، رئیس پایگاه استنادی علوم جهان اسلام )ISC(در جلسه 

ویدئوکنفرانس با دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان با بیان اینکه شاخص های 

رتبه بندی دانشگاه های وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در حال روزآمدسازی است، 

گفت: »پایگاه استنادی علوم جهان اسلام فعالیت هایی مانند رصد تولید علم در 

ایران و کشور های اسلامی، رتبه بندی نشریات، دانشگاه ها، همایش ها و شناسایی 

پرتالیف ترین نویسندگان را انجام می دهد.«  دهقانی از اعلام آمادگی جهت تاسیس 

شاخه رایسست در دانشگاه رفسنجان، انتشار نشریات و چاپ کتاب های آن دانشگاه، 

حمایت از کنفرانس های دانشگاه رفسنجان، استفاده از پایگاه داده های مرکز 

منطقه ای اطلاع رسانی علوم و فناوری، استفاده از مرکز همایش های بین الملل جهت 

برگزاری مشترک همایش های ملی و بین المللی، به کارگیری پژوهشگر غیرمقیم، 

همکاری در حوزه های روابط بین الملل، ارتباط بین گروه های پژوهشی و برگزاری 

کارگاه های آموزشی به عنوان بخشی از فعالیت های مشترک خبر داد. 

کسبرتبه151دررتبهبندیشانگهایازسویدانشکدهدندانپزشکیتهران

امیررضا  رکن، رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: »این دانشکده 

در رتبه بندی شانگهای رتبه ۱۵۱ را در بین دانشگاه های سراسر جهان به خود اختصاص داده 

است. ملاک ارزیابی این رتبه بندی شامل عواملی همچون کیفیت آموزش، کیفیت اعضای 

هیات علمی، خروجی پژوهشی و سرانه عملکرد دانشگاه خواهد بود. همچنین دانشکده 

دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران در رتبه تایم توانسته است رتبه ۴۰۱ تا ۵۰۰ را به 

خود اختصاص دهد.«  او بیان کرد: »علاوه بر دو رتبه بندی موجود، این دانشکده توسط نهاد 

بین المللی انجمن دندانپزشکی در اروپا نیز ارزیابی شده است، به طوری که پس از ارائه گزارش 

توسط این نهاد دریافتیم این دانشکده دارای استانداردی در حد دانشکده های دندانپزشکی 

خوب اروپا است.« رکن با بیان اینکه این دانشکده تنها دانشکده دارای اتاق عمل سرپایی 

برای کودکان است، تصریح کرد: »این دانشکده دارای مرکز جراحی پیشرفته جمجمه، فک و 

صورت، مرکز آموزش دیجیتال، سنتیختری داخل و خارج دهانی است، به طوری که می توانیم 

این پوئن مثبت را انقلابی در دندانپزشکی بدانیم.«

دکتر ولایتی: دانشگاه آزاد باید در علم، فناوری و تمدن نوین اسلامی �پیشتاز باشد
دکتر علی اکبر ولایتی، رئیس هیات موسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی در نخستین 

همایش فناوری و نوآوری  گفت: »برگزاری این همایش اقدام ارزشمندی است و مبدا 

برکات بیشتر و ماندگارتری برای دانشگاه آزاد اسلامی خواهد بود.« 

او ادامه داد: »خوشبختانه با حضور دکتر طهرانچی در دانشگاه آزاد اسلامی، فعالیت های 

تحقیقاتی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان درحال شکل گیری است که این فعالیت ها 

مقدمه تحول در این دانشگاه و آموزش عالی کشور خواهد بود.« 

رئیس هیات موسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی تصریح کرد: »آنچه مدنظر مقام معظم 

رهبری است، اقتصاد دانش بنیان و تمدن نوین اسلامی- ایرانی است که این دو مقوله 

با یکدیگر آمیخته است. اگر بخواهیم تعریفی از تمدن اسلامی ارائه کنیم، همان است 

که دنیا به آن باور دارد؛ اینکه مسلمانان پایه گذار علم و عمل در تاریخ بشر هستند.« 

دکتر ولایتی با بیان اینکه فقط در نگاه سطحی به تاریخ علم در اسلام می توان آن را 

محدود به حوزه ها، ادبیات عرب، فقه و معارف دانست، گفت: »همه آثار و برکاتی که در 

تمدن اسلامی وجود داشته، نشان دهنده این است که اسلام مروج علم و عمل بوده 

است و این موضوع نشان می دهد علم بدون عمل در اسلام بی فایده است و علم مفید 

باید منجر به عمل صالح شود.« 

او افزود: »آنچه محصول تمدن اسلامی بود، موجب ترقی مسلمانان شد، به طوری که 

مسلمانان هزار سال تمدن بشری را در دست داشتند و هرگاه نگاهی به دانشمندان 

بزرگ تاریخ اسلام بیندازیم، می بینیم همه اهل تحقیق و تجربه بودند و بسیاری از علوم 

را که در کشورهای دیگر وجود داشت، به مرحله عمل رساندند.« 

رئیس هیات موسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد: »اکنون اگر بخواهیم 

تمدن نوین اسلامی را مورد توجه قرار دهیم، باید کاری را که مسلمانان در گذشته 

انجام داده بودند، مدنظر قرار دهیم و از علم به عمل برسیم.« 

دکتر ولایتی در ادامه تاکید کرد: »راه توسعه و پیشرفت همانا تقویت حوزه تحقیقات، 

فناوری و نوآوری است و دست دانشگاه آزاد اسلامی در این مسیر باز است. دانشگاه آزاد 

اسلامی می تواند حمایت های مناسبی از پیشرفت علم و صنعت در کشور داشته باشد.« 

او ادامه داد: »می توان دید که در دانشگاه آزاد اسلامی کارهای بزرگی انجام شده و 

ان شاءالله پرچمدار اقتصاد دانش بنیان و پیشرو خواهد بود، ضمن آنکه با امکانات، 

ابزارها و گستردگی واحدهایی که دارد، باید آمایش پژوهشی متناسب با شرایط محیطی 

هر منطقه تنظیم شود و به بازدهی کار نیز توجه داشته باشد.« 

رئیس هیات موسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی در پایان اظهار داشت: »امیدواریم 

ایـن همایـش آغازگـر گام هـای مهمـی در راه توسـعه علـم، فنـاوری و نـوآوری شـده 

و دانشـگاه آزاد اسـلامی در عرصـه علـم، فنـاوری و تمـدن نویـن اسـلامی پیشـتاز و 

پرچمدار باشـد.« 

دکتر طهرانچی: دانشگاه آزاد اسلامی فضای ایجاد نوآوری را فراهم کرده است
دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی نیز در این همایش با اشاره به 

راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی، اظهار داشت: »این رخداد بزرگ، با عظمتی بی نظیر 

برگزار شد که باید از دو کشور ایران و عراق به خاطر ارائه خدمات به راهپیمایان تشکر 

کرد. البته ملت های مسلمان از کشورهای دیگر نیز در خلق این عظمت شریک بودند 

که قابل تحسین است. دانشگاه آزاد اسلامی نیز باید این حماسه بزرگ را به عنوان یک 

محور اساسی در حرکت های خود لحاظ کند.« 

وی خاطرنشان کرد: »دهقانی فیروزآبادی علی رغم جوان بودن، توانسته در صنعت، 

ایده های موثر خلق کند و امروز در دانشگاه آزاد اسلامی با یک تیم قوی به دنبال توسعه 

فناوری و نوآوری در این دانشگاه است.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به تشکیل معاونت تحقیقات، فناوری و 

نوآوری در این دانشگاه تصریح کرد: »با این کار، برای نخستین بار دانشگاه آزاد اسلامی، 

بدعت های غلطی را که در نظام آموزش عالی رشد کرده بود، کنار گذاشت و یک ساختار 

جدید خلق کرد. این ساختار با حمایت دکتر ولایتی انجام شد که امروز ثمره این اعتماد 

را می بینیم و ان شاءالله در سال پیش رو شاهد ثمرات بیشتری خواهیم بود.« 

دانشگاه آزاد اسلامی به دنبال تحقق اهداف اسناد بالادستی نظام است
رئیس دانشـگاه آزاد اسـلامی با بیان اینکه این دانشـگاه بنا دارد اسـناد بالادسـتی 

نظـام را محقـق کنـد، گفـت: »در دانشـگاه آزاد اسـلامی سـندی خلـق نمی کنیم 

بلکـه برمبنـای سیاسـت های کلـی مقـام معظـم رهبـری، سیاسـت های کلـی 

نظـام در حـوزه علـم و فنـاوری، نقشـه جامـع علمی کشـور و سـند اسـلامی شـدن 

دانشـگاه ها حرکت خواهیم کرد. سیاسـت های کلی نظام در سـال ۱۳۹۳ توسط 

مقـام معظـم رهبـری ابـلاغ شـده و از وظایـف دانشگاه هاسـت که این سیاسـت ها 

را اجرایـی و عملیاتـی کنند.« 

دکتر طهرانچی با تاکید بر اینکه نقشه جامع علمی کشور جهت دادن چرخه علم، فناوری 

و نوآوری به ایفای نقشی موثرتر در اقتصاد را به عنوان راهبرد کلان خود انتخاب کرده 

است، اظهار داشت: »در این نقشه، سه راهبرد ملی مطرح شده که شامل »ترویج فرهنگ 

کسب وکار دانش بنیان و فرهنگ کارآفرینی، ارتقای توانایی علمی، فناوری و مهارتی 

افراد«، »افزایش نقش علم و فناوری در توانمندسازی و ارتقای بهره وری« و »تسهیل و 

کارآمدسازی فرآیند عرضه، تقاضا، انتقال و انتشار علم و فناوری و توسعه زیرساخت ها« 

است. این مباحث باید در دانشگاه مورد توجه جدی قرار بگیرد.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: »یکی دیگر از موارد مهم در این 

سیاست ها، مربوط به بند پنج سیاست های کلی ابلاغی در حوزه علم، فناوری و 

آموزش عالی است و آن ایجاد تحول در ارتباط میان نظام آموزش عالی، تحقیقات 

و فناوری با سایر بخش ها با تاکید بر مواردی ازجمله افزایش سهم علم و فناوری در 

اقتصاد و درآمد ملی، ازدیاد توان ملی و ارتقای کارآمدی، حمایت مادی و معنوی از 

فرآیند تبدیل ایده به محصول، تحکیم و تعمیق پیوند حوزه و دانشگاه، تنظیم رابطه 

متقابل تحصیل با اشتغال و متناسب سازی سطوح و رشته های تحصیلی با نقشه 

جامع علمی کشور، تعیین اولویت ها در آموزش و پژوهش، حمایت از مالکیت فکری 

و معنوی، افزایش نقش و مشارکت بخش های غیردولتی در حوزه علم و فناوری و 

توسعه و تقویت شبکه های ارتباطات ملی و فراملی است. این موضوع نیز باید در 

دستورکار دانشگاه ها قرار گیرد.« 

وی با تاکید بر اینکه کشور ما در گذشته ریشه داشته و دارای صنعت و علم بوده، 

گفت: »یکی از اشکالات کار در ایران این بوده که وقتی با غرب مواجه شدیم، کسانی 

که می خواستند دانشگاه را از غرب وارد کنند، آن را کپی کردند و تصور آنها این بود که 

ما دارای علم و صناعت نیستیم و مفاهیم را بد فهمیدند.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی افزود: »نگاه این دسته از افراد، فن محور بود. متاسفانه 

دوران حضیض کشور ما وقتی شروع شد که با فن غرب مواجه شدیم و نگاه ما تنها به 

محصولات آنها بود و به صناعت و دانش خود توجهی نداشتیم. درواقع ما مفتون فن غرب 

شدیم و به عقبه آنها که تکنولوژی، فن شناخت و سیستم دانشی بود، توجهی نکردیم.« 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اعزام دانشجو در دوره قاجار تا پهلوی به 

غرب، گفت: »این اعزام ها فقط در رشته های مهندسی، طب و نظامی بود و رشته های 

دیگر ازجمله فیزیک مورد غفلت واقع شد که کاری اشتباه بود. درواقع ما فقط 

رشته هایی را وارد کردیم که یک فن را به ما آموزش دهد و فرق بین علم و تکنولوژی 

را درک نکرده بودیم. اساسا ما تکنولوژی را علم کاربردی یا پژوهش کاربردی ترجمه 

کردیم، درصورتی که تکنولوژی به معنی کاربست علم بود و همین موضوع ها مبنای 

رفتار غلط سیستم شد.« 

مرجعیت علمی درحال ظهور دوباره در ایران است
وی با اشاره به مقاله مجله نیچر در سال ۲۰۰۵ که به موضوع مرجعیت علمی جمهوری 

اسلامی ایران پرداخته بود، گفت: »در این مقاله اشاره شده که مرجعیت علمی درحال 

ظهور دوباره در ایران است و تاکید کرد که تنها با ایجاد اختلافات سیاسی و تحریم های 

تدریجی می توان این مرجعیت را متوقف کرد. همچنین در این مقاله تاکید شده که 

علت پیشرفت علمی ایران، حمایت رهبر آن از جامعه دانشگاهی ایران است که مسیر 

پیشرفت کشور را توسعه علمی همه جانبه و درون زا می داند. این مقاله مرجعیت علمی 

ایران را خطرناک می داند، چراکه می گوید مردم ایران به تاریخ علم خود واقف هستند.« 

دکتر طهرانچی تاکید کرد: »از این رو بسیار مهم است که ما به تاریخ علم خود در دوره های 

اسلامی مسلط باشیم، چراکه نظریه اروپامحوری آمده که این موضوع را حذف کند.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه غرب مسیری در مبحث علم 

داشته و آن مسیر نظریه آفرین، علم فناور و نوآور است، گفت: »این مسیر به تبع انقلاب 

صنعتی رخ داده است. در انقلاب صنعتی یک مفهوم تحت عنوان فناوری مطرح شد 

که ما نتوانستیم این مفهوم را درک کنیم.« 

وی با بیان اینکه تکنولوژی مسیری را طی کرده و ما نیز با آن بیگانه نبوده ایم، تصریح 

کرد: »کشور ما هیچ گاه در مسیر رشد تکنولوژی به دنبال سلاح نرفت و این از ویژگی های 

دوره اسلامی است که طی ۵۰۰ سال با رشد علم، تنها با شمشیر جنگید، اما غرب 

جنگ های خود را با شمشیر شروع کرد و با بمب اتم ادامه داد. این درحالی است که 

سرعت دستاوردهای علمی ما در این زمان بسیار زیاد بوده است.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه بزرگ ترین اختراع غرب پس از انقلاب صنعتی، 

روش اختراع بود، گفت: »اختراع هنوز در کشور ما روش مند نیست. پژوهش و مقاله های 

ما روش مند است، اما هنوز نتوانسته ایم اختراع را روش مند کنیم، چراکه از ابتدا اشتباه 

بنا شده است.«  دکتر طهرانچی خاطرنشان کرد: »سه مفهوم »خلق دانش«، »کاربست 

دانش« و »کاربست کاربست دانش« در جهت درآمدزایی باید از لحاظ ذهنی جدا شود، 

در این صورت می توانیم بنیان ها را درست و بومی خلق کنیم. ما چندهزار سال است 

که مفهوم »بازار« را داریم. بازار در سنت ما یک مفهوم کاملا بومی و اسلامی  شده است، 

لذا باید در بازار دانش بنیان نیز مفاهیم ارزشی حاکم باشد.« 

 لزوم توجه ویژه به مهارت، کارآفرینی، نوآوری و فناوری در دانشگاه
عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به یکی از بندهای سند منتشرشده در 

سال ۲۰۱۰ در انگلستان، اظهار داشت: »در این سند تاکید شده ما نیازمند گنجاندن 

دروس مهارتی بیشتری در آموزش های ارائه شده به دانشجویان هستیم. باید بدانیم 

چه چیزی مانع شرکت های انگلیسی در گذار از صد میلیون دلار به یک میلیارد دلار 

می شود. شاید به خاطر فقدان مهارت های مدیریتی و کارآفرینانه باشد. این بند به خوبی 

نشان دهنده اهمیت و توجه به مهارت، کارآفرینی، نوآوری و فناوری در دانشگاه است. 

این موضوع تاکید دارد که اگر شرکت های شما ورشکست شدند، علت آن را در بازار 

جست وجو نکنید بلکه دلیل آن را باید در محیط های آموزشی پیدا کنید.« 

سراهای نوآوری، محیط کار را به دل دانشگاه آورده است
وی در ادامه با تاکید بر اینکه دانشگاه در نسل جدید شامل درهم تنیدگی دو محیط 

آموزشی و شغلی است، گفت: »قبلا محیط آموزشی، فرد را آماده می کرد و به محیط 

شغلی می فرستاد، اما امروز دیگر این دو محیط کاملا درهم تنیده شده اند. سراهای 

نوآوری در دانشگاه آزاد اسلامی، محیط کار را به دل دانشگاه آورده است. مفهوم مرکز 

رشد را نیز به دانشگاه وارد کرده و این یعنی دانشگاه دیگر فقط کلاس درس نیست. 

بنا داریم محیط شغل را در محیط دانشگاه فراهم کنیم و این وظیفه را انجام دهیم، 

چراکه شغل قبل از اینکه حرفه باشد، یک مفهوم تربیتی است و برای این موضوع باید 

توجه و تلاش جدی در دانشگاه صورت گیرد.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی افزود: »در دانشگاه نسل جدید، فقط فارغ التحصیلی 

مطرح نیست بلکه یک دانش آموخته وارد محیط کار شده، مرکز رشد تاسیس کرده و 

با راه اندازی شرکت دانش بنیان، وارد بازار می شود. درواقع محیط آموزشی و شغلی 

یکی می شود. بنابراین باید در دوران تربیتی ۱۴ تا ۲۱ سالگی که دوران وزارت و رشد 

اجتماعی است، مفاهیم شغلی را به دانش آموزان و دانشجویان منتقل کنیم. ما در 

دانشگاه آزاد اسلامی به دنبال تحقق این هدف هستیم.«  دکتر طهرانچی خطاب به 

روسای واحدها و معاونان دانشگاه آزاد اسلامی، گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی امروز 

صرفا کلاس درس نیست، لذا سد و مانع آموزش های مهارتی و کارآفرین در دانشگاه 

استقرار تیم های بازاریابی برای حمایت از فروش محصولات در دانشگاه
فربـد فخرآبـادی، معـاون پژوهشـی واحد قزوین گفت: »در این واحد دانشـگاهی برای 

تیم هایـی کـه در شـتاب دهنـده و مرکـز رشـد حضـور دارند دوره هـای بازاریابـی برگزار 

می کنیـم، امـا بحـث ایـن اسـت کـه اگـر ایـن سـازوکار در دانشـگاه آزاد وجـود داشـته 

باشـد کـه بتوانـد بـا متخصصـان بازاریابـی قـرارداد ببنـدد و از خدمـات آنهـا اسـتفاده 

کنـد، قطعـا موثرتـر خواهـد بود.« 

او ادامـه داد: »قطعـا بازاریابـی خـود یـک تخصـص محسـوب می شـود و دانشـگاه آزاد 

اسـلامی بایـد تیم هـای مشـاوره ای را در اختیـار داشـته باشـد تا در کنار مشـاوره هایی 

کـه آنهـا در حـوزه بازاریابـی ارائـه می دهنـد، خدمـات نیـز داشـته باشـند و خودشـان 

بازاریابـی محصـولات تولیـدی را انجام دهند، چراکه تیم ها و شـرکت های دانش بنیان 

از نظـر مالـی تـوان چنیـن کاری را ندارند.« 

معـاون پژوهشـی واحـد قزویـن تصریـح کـرد: »تصـور می کنـم مسـئولیت بازاریابـی 

محصولات باید برعهده دانشـگاه آزاد اسـلامی باشـد تا بتواند بسـترهای لازم را در این 

زمینـه ایجـاد کنـد.«  فخرآبـادی بیـان داشـت: »یکـی از شـرکت های واحد ما دسـتگاه 

اندازه گیـری یـن کلـر در بتـن را تولیـد کـرده بـود کـه توانسـتیم از سـازمان مرکزی این 

مجوز را دریافت کنیم که اگر قرار اسـت واحدهای دیگر دانشـگاه چنین دسـتگاهی را 

خریـداری کننـد، از واحـد مـا این کار را انجام دهند و خرید خارج از دانشـگاه نداشـته 

باشـیم.«  او گفـت: »اجـاره ای کـه واحدهـای دانشـگاه آزاد اسـلامی از شـرکت های 

دانش بنیـان دریافـت می کننـد، بـه حـدی نیسـت کـه خـارج از تـوان پرداخـت ایـن 

شـرکت ها باشـد. در مقابـل ایـن شـرکت ها از کارگاه هـا و آزمایشـگاه های دانشـگاه 

اسـتفاده می کننـد و در واحـد مـا مبلغـی کـه از ایـن شـرکت ها دریافـت می شـود، بـه 

هیـچ عنـوان خـارج از توان مالی شـان نیسـت.« 

معـاون پژوهشـی واحـد قزویـن بـا بیـان اینکـه ۶۰ واحـد فنـاور در واحـد قزویـن داریـم، 

 تصریح کرد: »از این تعداد ۲۹ هسته فناور، ۳۱ واحد فناور هستند. از میان ۳۱ واحد،

 ۱۸ شـرکت دانش بنیـان نیـز داریـم کـه در رشـته های عمـران، فروش هـای اینترنتـی، 

فـروش بلیـت، تجهیـزات آزمایشـگاهی و... فعالیـت می کنند. البته همه افـراد فعال در 

این ۶۰ واحد از دانشـجویان دانشـگاه واحد قزوین نیسـتند، بلکه یک سری دانشجویان 

از خـارج دانشـگاه آمده انـد.« فخرآبـادی بیـان داشـت: »تعاملاتـی کـه مرکز رشـد واحد 

قزویـن داشـته، باعـث شناسـایی افـراد خـارج از دانشـگاه شـده اسـت، به طـوری کـه 

حتـی چنـد شـرکت از پـارک بین المللـی علـم و فنـاوری مسـتقر در قزویـن خـارج شـده 

و در واحـد مـا مسـتقر شـده اند. البتـه دلیـل ایـن مسـاله نیـز تسـهیلاتی بوده کـه واحد 

 قزوین در اختیار آنها می گذارد، به طور مثال ما از شـرکت ها برای نمونه سـازی تا سـقف

 ۳۰ میلیـون تومـان حمایـت مالـی خواهیـم داشـت و علاوه بـر آن دوره هـای مختلفی را 

نیـز بـرای آنهـا در حـوزه کسـب وکار برگـزار می کنیم.«

  او خاطرنشـان کـرد: »بحث هـای حمایتـی مـا در حـوزه شـهریه تنهـا بـرای تیم هـای 

دانشـجویی اسـت کـه بـه مسـابقات راه پیـدا می کننـد و می تواننـد از طریـق باشـگاه 

پژوهشـگران جـوان شـامل تخفیـف شـهریه یا اسـتفاده از خوابگاه شـوند، امـا از افرادی 

کـه در هسـته های فنـاور مشـغول فعالیـت هسـتند، چنیـن حمایتی نداریـم و در مقابل 

از آنهـا حمایت هـای مالـی مختلفـی خواهیـم کـرد.« 

زاد؛ بازار بزرگی برای عرضه محصولات دانش بنیان دانشگاه آ
علیرضا منظری توکلی، سرپرسـت موقت دانشـگاه آزاد اسـلامی اسـتان و 

واحد کرمان در گفت وگو با »فرهیختگان« بازاریابی تولیدات دانش بنیان 

را امر چندان دشواری ندانست و گفت: »معمولا تولیدکنندگان، قطعات 

موردنیـاز خـود را بـه شـرکت های دانش بنیـان سـفارش می دهنـد و ایـن 

شـرکت ها برمبنـای سـفارش های ارائه شـده، کالای موردنظـر را تولیـد 

می کننـد؛ بـرای مثـال پس از اعمال تحریم ها معادن سـنگ آهن گل گهر 

و صنایـع فـولاد اسـتان کرمـان برای تامین و تهیـه برخی قطعات موردنیاز 

خـود بـا مشـکل مواجه شـدند، از این رو سـاخت قطعات موردنیـاز در این 

معادن به شـرکت های دانش بنیان سـفارش داده شـد. درحال حاضر نیز 

چند قطعه برای استفاده در معادن کرمان درحال ساخت در شرکت های 

دانش بنیان اسـتان اسـت. با وجود این، اگر پیش از تولید یک محصول 

دانش بنیان، بازاریابی  برای آن انجام شود، بی شک نتایج بهتری حاصل 

خواهـد شـد.« وی افـزود: »دانشـگاه آزاد اسـلامی بـه دنبـال آن اسـت که 

سـراهای نـوآوری نیـز هماننـد منطقـه آزاد تجـاری فعالیـت کننـد، به این 

معنـا کـه از مالیـات و ارزش افـزوده معـاف شـوند کـه درصـورت تحقق این 

هـدف، کمـک بزرگـی به صاحبان ایده، نوآوران و مخترعان خواهد شـد.« 

بـه گفتـه منظری توکلـی، اکنـون در رفسـنجان اولیـن سـرای نـوآوری 

راه انـدازی شـده اسـت کـه در زمینه کشـت  بافـت فعالیت می کنـد. او در 

ایـن رابطـه گفـت: »در ایـن سـرا بـه دنبـال آن هسـتیم که نـوع مقاومی از 

درختان پسـته و خرما کشـت شـود که در شـرایط اقلیمی سـخت بتوانند 

رشـد مطلـوب داشـته باشـند. سـال گذشـته ۷۳۰ میلیـون تومـان بـرای 

کشـت دانش بنیـان گوجه فرنگـی هزینـه شـد کـه امسـال ۴۷۰ میلیـون 

تومـان از محـل فـروش ایـن محصـولات عایـدی بـه دسـت آمد.« 

وی ادامـه داد: »در هـر واحـد دانشـگاهی، مرکـزی بـا عنـوان اداره امـور 

اقتصـادی دانش بنیـان و سـرمایه گذاری راه انـدازی شـده اسـت کـه ایـن 

مرکـز بـه صورت مسـتقیم زیرمجموعه ریاسـت دانشـگاه فعالیت می کند 

و افـرادی کـه بـه دنبـال نـوآوری و فنـاوری بـوده و طرح هـای جدیـد برای 

ارائـه دارنـد، بـا مراجعـه بـه این مرکـز می تواننـد از حمایت هـای این مرکز 

بهره مند شـوند.«  سرپرسـت موقت دانشـگاه آزاد اسـلامی اسـتان کرمان 

معتقـد اسـت وجـود ۳۰ هزار کارمند، بیـش از ۳۰ هزار عضو هیات علمی 

و بیـش از یـک میلیـون و ۲۰۰ هـزار دانشـجو و خانواده هـای آنهـا، بـازار 

بزرگـی بـرای محصـولات دانش بنیـان اسـت. به عبـارت دیگـر، کالاهـای 

تولیدشـده در مراکـز دانش بنیـان دانشـگاه آزاد اسـلامی را می  تـوان در 

خـود دانشـگاه های آزاد و زیرمجموعـه آن عرضـه کـرد. به ویـژه اگـر ایـن 

محصـولات، تولیـدات اداری، تجهیـزات آموزشـی، موادغذایی یا وسـایل 

ضـروری زندگـی باشـد. درواقـع دانشـگاه های آزاد در سراسـر کشـور 

می تواننـد بـا ارائـه سـفارش های خـود بـه شـرکت های دانش بنیـان، 

مایحتـاج ضـروری مجموعـه خـود را تامیـن کنند.«

تامین 27 قطعه تحریمی موردنیاز مجتمع گل گهر از سوی واحد سیرجان 
علــی یعقوبی پــور، رئیــس واحــد ســیرجان گفــت: »بعــد از بازدیــدی 

کــه روح اللــه دهقانــی فیروزآبــادی، معــاون فنــاوری و نــوآوری 

ــا  دانشــگاه آزاد اســلامی از مجتمــع گل گهــر ســیرجان داشــت، ب

راه انــدازی اولیــن ســرای نــوآوری اســتان در ســیرجان موافقت کرد و 

در گام اول نیــز قــرار اســت شــتاب دهنده ها را در ایــن ســرا مســتقر 

کــرده و اعــلام کنیــم هرکســی امــکان ارائــه ایــده اش را بــه ایــن واحد 

دانشــگاهی دارد. البتــه در گام بعــدی زمانــی کــه شــتاب دهنده ها 

در ایــن ســرا مســتقر شــدند، ایده هایــی کــه قابلیــت اجرایــی 

ــال  ــد دنب ــز رش ــاور در مراک ــته های فن ــوان هس ــد به عن ــدن دارن ش

ــا بتواننــد از منابــع مالــی دانشــگاه اســتفاده کننــد.«  می شــوند ت

او اظهــار داشــت: »ســرای نــوآوری ســیرجان بــا محوریــت صنایــع 

ــی از  ــم یک ــوش کنی ــد فرام ــد، نبای ــت می کن ــولاد فعالی ــنگ و ف س

بزرگ تریــن ســرمایه های مــا در هــر گوشــه ای از کشــور ایــن اســت 

ــران  ــروزه از مدی ــلامی ام ــگاه آزاد اس ــلان دانش ــه فارغ التحصی ک

اجرایــی بخش هــای مهــم هســتند و بایــد از ظرفیــت آنهــا اســتفاده 

کــرده و آنهــا را بــه دانشــگاه بیاوریــم تــا بتوانیــم مشــکلات آنهــا را بــا 

اســتفاده از ســراهای نــوآوری مرتفــع کنیــم.«  رئیس واحد ســیرجان 

دربــاره چگونگــی ایجــاد ارتبــاط بــا صنعــت تصریح کــرد: »اولین گام 

در ایــن حــوزه آن اســت کــه خودمــان را بــه صنعــت معرفــی کنیــم، 

چراکــه بعــد از شــناخت مــا تــازه می توانیــم دیوارهــای بی اعتمــادی 

ــج از  ــه تدری ــود دارد، ب ــگاه وج ــت و دانش ــن صنع ــروزه بی ــه ام را ک

بیــن ببریــم. بــه عبــارت دیگــر هیــچ گاه نمی تــوان بــا دنبــال کــردن 

بروکراســی اداری در ایــن حــوزه موفق شــد.«  یعقوبی پــور ادامه داد: 

»امــروزه بعــد از دو ســال کار کــردن بــا صنعــت توانســته ایم در حــوزه 

تامیــن ۲۷ قطعــه تحریمــی موردنیــاز مجتمــع گل گهــر ســیرجان 

به خوبــی عمــل کنیــم، در حالی کــه ایــن مجتمــع ســالیانه ۲۰ هــزار 

میلیــارد تومــان هزینــه تامیــن و خریــد قطعاتــش می شــود و مــا در 

ــرد  ــوش ک ــد فرام ــه نبای ــم. البت ــل کرده ای ــی عم ــوزه به خوب ــن ح ای

کــه مــا می توانیــم هــزاران گــره را از مشــکلات صنعــت بــاز کنیــم و 

ایــن مســاله بســیار مهمــی اســت.« 

 او دربــاره حــل مشــکلات پیــش روی شــرکت های دانش بنیــان 

گفــت: »دانشــگاه آزاد اســلامی در حــال حاضــر بزرگ تریــن قــدم را 

ــتورالعمل ها و  ــی دس ــه تمام ــت، چراک ــته اس ــوزه برداش ــن ح در ای

آیین نامه هــای ابلاغــی از ســوی ســازمان مرکــزی پیــش از تدویــن 

نهایــی بــا نظرخواهــی واحدهــای مختلــف صــورت می گیــرد و 

ــه نیســت کــه مســئولان بــدون درنظــر گرفتــن مشــکلاتی  این گون

کــه مجری هــا بــرای اجــرای آیین نامه هــا بــا آنهــا روبــه رو هســتند، 

دســت بــه تدویــن آنهــا بزننــد.«

اسناد بالادستی مطلوب است، اما آیین نامه های حمایتی اجرا نمی شود
جاوید نوبخت، مدیر مرکز رشـد واحد مشـهد و دبیر منطقه۳ مراکز رشـد دانشـگاه آزاد 

اسـلامی گفـت: »واحـد مشـهد از همـان ابتدا سـعی کرد بسـترهای مناسـبی را فراهم 

کنـد تـا به راحتـی بتوانیـم بـه موفقیت هـا و اهـداف تعیین شـده برسـیم.« او گفت: »ما 

مطالعاتـی را بـرای بررسـی مدل هـای موفـق در ایـن حـوزه فنـاوری انجـام دادیـم تـا به 

کمک آن شـرایطی را که به ما در این راه کمک می کند شناسـایی کنیم و سـعی کردیم 

از آنها درس بگیریم و تجربه اندوزی کنیم و به کمک این تجربه توانستیم در این مدت 

موضوعات و محصولات خوبی داشته باشیم.« او ادامه داد: »ما در حوزه بایوتکنولوژی 

بـرای اولیـن بـار توانسـتیم بایـو پرینتـر سـه بعدی را کـه به صـورت زیسـتی کار می کند 

تولیـد و آن را ثبـت اختـراع کردیـم.« نوبخـت گفـت: »ما ابتدا براسـاس شـناخت از بازار 

وارد کار شـدیم و برمبنـای بـازار حمایت هـای خـود را از محصولات انجام دادیم. در این 

رونـد آخریـن محصولـی کـه تولید کردیم، خـودروی برقی بیماربر بـود که این محصول 

از ابتدا براسـاس نیازهای مشـتری سـاخته شـد و تنها یک ایده نبود، بلکه بیمارسـتان 

امـام رضـا)ع( مشـهد به عنـوان یک متقاضی باتوجه به شـرایط بومـی و کارکردی درون 

بیمارسـتان خواهان چنین موردی بود.« مدیر مرکز رشـد واحد مشـهد گفت: »اکنون 

در مرکـز خـود دارای ۲۸ هسـته و واحـد فنـاور هسـتیم کـه از ایـن تعـداد، ۱۷ هسـته و 

۱۱ واحـد آنهـا فنـاور هسـتند، در ایـن بیـن نزدیـک بـه ۱۸ نفر از اعضـای هیات علمی 

درگیر پروژه های مختلف هسـتند و حدود ۱۵۰نفر از دانشـجویان و فارغ التحصیلان 

نیـز در ایـن تیم هـا حضـور دارنـد.« نوبخـت ادامـه داد: »بیشـترین رویکـرد مـا بـا توجـه 

بـه ایده هـای داخلـی محققـان و دانشـجویان بـوده اسـت.« دبیـر منطقه۳ مراکز رشـد 

دانشـگاه آزاد اسـلامی افزود: »یکی از مشـکلات اساسـی ما این اسـت که ما فناوران 

داخلی خود را رها کرده ایم و تنها سـراغ نخبگان خارج از کشـور رفته ایم و فقط از آنها 

می خواهیم به داخل کشـور آمده و درون کشـور فعالیت کنند، این در حالی اسـت که 

در درون ایـران نیـز نخبـگان فراوانـی حضور دارند. این موضـوع به معنای عدم مراجعه 

بـه نخبـگان خـارج از کشـور نیسـت، بلکـه ما بایـد در کنار توجه به نخبـگان خارجی به 

نخبـگان درون کشـور نیـز توجـه کنیم.« نوبخت گفت: »اسـناد بالادسـتی مـا در زمینه 

کمـک بـه شـرکت های دانش بنیـان جزء ۱۰کشـور برتر دنیاسـت، اما متاسـفانه وقتی 

بـرای ایـن اسـناد آیین نامـه نوشـته می شـود، به دلیـل بخشـی نگری های مختلـف کـه 

در بیـن مدیـران وجـود دارد، عمـلا ایـن قوانیـن روی زمیـن مانده اسـت، در صورتی که 

براسـاس قوانیـن شـرکت های دانش بنیـان تـا ۱۵ سـال از معافیـت مالیاتـی برخوردار 

هسـتند. سـازمان امـور مالیاتـی عمـلا می گویـد این قانـون درآمد من را دچار مشـکل 

می کنـد و ایـن نـوع نگاه هـا سـبب می شـود اجـرای چنیـن آیین نامه هایـی بـا مشـکل 

مواجه شود که برای موضوعاتی از قبیل معافیت های گمرکی و سایر موارد نیز صادق 

اسـت.« مدیر مرکز رشـد دانشـگاه آزاد اسـلامی واحد مشـهد ادامه داد: »رهبر انقلاب 

از سـال ۸۵ در مـورد اقتصـاد مقاومتـی درون زا فریـاد می زننـد، امـا متاسـفانه مدیـران 

مـا ایـن موضـوع را هنـوز درک نکرده انـد و تنهـا زمانـی کـه تحریـم می شـویم مدیران ما 

بـه توانمندی هـای درونـی اقبـال پیـدا می کننـد.« او ادامـه داد: »مـا جشـنواره علـم تا 

عمل را از بین بردیم، درحالی که اهمیت این جشـنواره باعث می شـد افرادی از خارج 

کشور به صورت نامحسوس برای رصد ایران و توانمندی های ایران وارد کشور شوند.« 
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بامحوریتتبیینوعملیاتیکردنسیاســـتهایمعاونتتحقیقات،فناوریونوآوریبرگزارشد.دراینهمایش

روسایمراکز،استانها،معاونتهایپژوهشوفناوری،معاونتهایتوسعهمدیریتومنابعومدیرانمراکزرشد

واحدهایسراســـرکشوردانشـــگاهآزاداسلامیحضوردارند.درطولســـهروزبرگزاریاینهمایش،کارگاههای

تخصصیمتعددازجملهکارگاه»اقتصاددانشبنیانوتوسعهسرمایهگذاریدانشبنیان«،کارگاه»امورکارآفرینی

ومراکزرشـــد«،کارگاه»سیاســـتگذاریونظارتراهبردی«،کارگاه»ایجادوتوسعهآموزشهایفناوریوخلاقیت«

وکارگاه»امورپارکعلموفناوریوشـــرکتهایدانشبنیان«برگزارخواهدشـــد.آنچهدرادامهآمده،مشـــروح

اینبرنامهومصاحبه»فرهیختگان«بامسئولانمراکزفناورورشدچندواحدموفقدانشگاهآزاداسلامیاست.

نشوید، چراکه یکی از رسالت های این دانشگاه، همین آموزش هاست.« 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اینکه دانشگاه وارد شده تا یکی از وظایف 

خود را که تربیت است، انجام دهد، اظهار داشت: »یکی از ساحت های تربیتی، ساحت 

»اقتصادی و حرفه ای« است که در دانشگاه ها تعطیل است. دانشگاه باید بتواند معیشت 

را به دانشجویان آموزش دهد. به خاطر این مساله است که تاکید داریم دانشگاه نباید 

صرفا کلاس درس باشد.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه، با بیان اینکه علم و فناوری دارای 

مفاهیم آموزش و پژوهش است، گفت: »معاونت های موضوعی در دانشگاه آزاد اسلامی، 

معاونت های علمی هستند. بنابراین هم آموزش و هم پژوهش در این معاونت ها جای دارد.« 

وی بـا بیـان اینکـه هـر فنـاوری، نـوآوری نیسـت، تصریـح کـرد: »فنـاوری وقتـی بـه 

تجاری سـازی ختم شـود نوآوری خواهد شـد. برای همین ما اصرار داشـتیم سـاختار 

دانشـگاه تغییر یافته و سـاختار علمی و فناوری به وجود  بیاید. معاونان پژوهشـی در 

واحدهای دانشـگاه آزاد اسـلامی هم مسـئول پژوهش علمی هسـتند و هم مسـئول 

پژوهـش فنـاوری و نـوآوری. پژوهـش در حوزه تحصیلات تکمیلی در دسـته اول جای 

می گیرد.«  رئیس دانشـگاه آزاد اسـلامی خاطرنشـان کرد: »دانشـگاه دارای آموزش، 

پژوهـش و نظریه پـردازی اسـت. همچنیـن دانشـگاه بسـتر علـم، فنـاوری و نـوآوری 

بـوده و دانش آموختـه کارآفریـن و نـوآوری را در درون خـود جـای داده اسـت، امـا نکته 

مهـم ایـن اسـت کـه محیط های رشـد آنها متفاوت اسـت. معـاون علوم انسـانی و هنر 

و معاون علوم مهندسـی و کشـاورزی در دانشـگاه آزاد اسـلامی به دنبال تربیت فناور 

نیسـتند. آنهـا می خواهنـد عالم تربیت کننـد، اما معاون فناوری و نـوآوری می خواهد 

فنـاور، کارآفریـن و نـوآور تربیـت کنـد. ایـن مطلب به خوبـی ضرورت تغییر سـاختار در 

دانشـگاه را نشـان می دهد.« 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به چشم انداز دانشگاه آزاد اسلامی در حوزه 

علم و فناوری، گفت: »ما باید با گسترش پژوهش برتر، کار در سراسر بخش ها و شیوه های 

راهبردی و میان رشته ای به یک پیشتاز در حل چالش های ملی مبدل شویم. ما باید به 

خلق ایده های بزرگ و دانش ادامه دهیم و این ایده ها و حتی ایده های دیگران را به کار 

گیریم تا بتوانیم منافع آن را برای جامعه و اقتصاد به ارمغان آوریم.« 

دکتر طهرانچی تاکید کرد: »دانشگاه باید با حفظ و ارتقای جایگاه برجسته اش در 

پژوهش، فناوری و نوآوری و با ارائه تصویری از خود به عنوان جایگاهی باکیفیت در امر 

تولید فناوری، به آهنربایی برای جذب سرمایه های ملی تبدیل شود. ما باید واحدهای 

دانشگاهی پیشرفته ای داشته باشیم که همکاری بسیاری با بخش های مختلف داشته 

و افراد بسیار ماهر و کارآفرین به جامعه تحویل دهند.« 

عضو هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: »بودجه های صندوق پژوهش و 

فناوری، اثرات اقتصادی و اجتماعی ازجمله افزایش بهره وری و کسب وکارهای موجود، 

جذب سرمایه از بازار و خلق کسب وکارهای جدید، عرضه افراد بسیار ماهر به بازار کار 

و عرضه منافع اجتماعی به معنای خاص و عام آن از طریق ارتقای سیاست عمومی و 

خدمات عمومی را به دنبال دارد.« 

وی با تاکید بر اینکه پژوهش باید به ایجاد ظرفیت تولید دانش فنی بینجامد، گفت: 

»دانشگاه آزاد اسلامی در این راستا تلاش خواهد کرد و در همین رابطه باید از ۱۴ سالگی 

در مدارس، بحث فناوری و نوآوری را آغاز کنیم.«

فیروزآبادی: باید نیروی انسانی کارآفرین و خلاق تربیت کنیم
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی 

نیز یکی دیگر از سخنرانان این برنامه بود. او که با مدل و شمایل جدیدی برای سخنرانی 

در این همایش خود را آماده کرده بود، به تبیین چرایی اهمیت دانشگاه آزاد اسلامی به 

موضوع علم و فناوری پرداخت و گفت: »فلسفه برگزاری چنین همایشی، حرکت جدی 

به سمت حوزه فناوری و نوآوری است که لازمه آن ایجاد فرهنگ، تبیین مفاهیم و مسائل 

این حوزه است.« 

وی با تاکید بر عملیاتی کردن سیاست های معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه 

آزاد اسلامی، اظهار داشت: »در همایش فناوری و نوآوری، پنج کارگاه اقتصاد دانش بنیان 

و توسعه سرمایه گذاری دانش بنیان، امور کارآفرینی و مراکز رشد، کارگاه سیاستگذاری و 

نظارت راهبردی، ایجاد و توسعه آموزش های فناوری و خلاقیت و امور پارک علم و فناوری 

و شرکت های دانش بنیان برگزار می شود.« 

دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه دانشگاه ها با دو هدف عمده تاسیس شدند، افزود: 

»آماده سازی نیروی انسانی برای اشتغال حرفه ای و تربیت انسان ها برای زندگی اجتماعی 

و ارتقای شخصیت آنها از اهداف اساسی تاسیس دانشگاه هاست.« 

معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی به روند تحول نسل های دانشگاهی 

در کشور اشاره و تصریح کرد: »رویکرد دانشگاه ها در نسل اول آموزشی، نسل دوم پژوهشی، 

نسل سوم کارآفرینی و نسل چهارم فناوری است.«  وی ادامه داد: »دانشگاه آزاد اسلامی 

ابتدا برای پرورش نیروی دیوان سالار که نیاز مبرم ادارات، کارخانه ها و وزارتخانه ها در 

دهه ۶۰ و ۷۰ بود، تاسیس شد.« 

معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: »با شروع دوران توسعه 

و سازندگی در کشور نیاز به افراد تحصیلکرده ای که به تحقیق و پژوهش نیز آشنا باشند، 

احساس شد، بنابراین باید دانشگاه های نسل اول که آموزش محور بودند در پاسخ به این 

نیاز به دانشگاه های نسل دوم با رویکرد پژوهش محوری تغییر می کردند.« 

وی ادامه داد: »ماموریت معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری ایجاد و سامان دهی موسسات 

فناوری و سایر زیرساخت های موردنیاز جهت تبدیل دانشگاه آزاد اسلامی به دانشگاهی 

با مسئولیت اجتماعی و دارای نقش موثر در پیشرفت کشور است.« 

دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: »ایجاد معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری محصول یک 

تفکر شیک و لاکچری نیست، بلکه نتیجه تفکر و احساس ضرورت برای پاسخگویی به نیاز 

جامعه است، بنابراین باید نیروی انسانی کارآفرین و خلاق در دانشگاه آزاد اسلامی تربیت 

کنیم.«  او در بخش دوم اظهارات خود نیز نکات قابل توجهی را به مسئولان پژوهشی و 

فناور دانشگاه ها یادآور شد و از ظرفیت دانشجویی و هیات علمی و سرمایه های پژوهشی 

و تحقیقاتی دانشگاه آزاد اسلامی گفت و تاکید داشت این سرمایه را باید به سمت حل 

مسائل مهم کشور سوق داد. 

روند تحول نسل های دانشگاهی در کشور

نسل چهارم نسل سوم نسل دوم نسل اول  دانشگاه

فناور کارآفرین پژوهشی آموزشی رویکرد 

مردم و نسل های آینده کسب وکارهای کوچک 
و گروه های مردمی

صنایع بزرگ 
و کسب وکارهای متوسط  حاکمیت و دولت ها  مشتری

نهادسازی و تفکرسازی 
تحول آفرین

شتابدهی و رشد 
و شرکت داری دوره ارشد و دکتری دوره کارشناسی دوره آموزشی

ادامهدرصفحه5

ادامهازصفحه۴

پیام نجفی، سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان و واحد 

خوراسـگان گفت: »مجموعه دانشـگاه آزاد اسـلامی واحد اصفهان 

از سـال های قبل مرکز رشـد را داشـت. دانشـگاه آزاد اسلامی واحد 

اصفهان اکنون دارای دو مرکز رشـد اسـت که یکی از آنها در حوزه 

وزارت علوم و دیگری تحت نظارت وزارت بهداشت فعالیت می کند. 

در ایـن سـال ها تیم هـا و شـرکت های خوبـی شـکل گرفته انـد؛ 

شـرکت هایی کـه دوره پیش رشـد، رشـد و ایـده اولیـه را طـی کرده و 

درنهایت وارد بازار شده اند و اکنون ارزش سهام بالایی دارند؛ یعنی 

ما توانسته ایم از صفر به شرکت هایی برسیم که امروز ارزش افزوده 

یافته و در بازار جای خودشـان را پیدا کرده اند. در نمونه بذر که در 

کشـور نیز شـاخص شـده و یکی از نمونه های موفق این مجموعه 

محسـوب می شـود، از زمانـی کـه تنهـا به صـورت یـک ایـده مطرح 

بوده، پیگیری شـده و با همه ناملایماتی که در راه آن وجود داشـته 

اسـت، امروز توانسـته بخشـی از نیازهای کشور را برطرف کند.« 

او ادامـه داد: »توانایـی در داشـتن فعالیت هـای شـبکه ای یکـی 

از مزیت هـای خـوب دانشـگاه آزاد اسـلامی در ایـن زمینـه اسـت. 

هرکدام از واحدهای ما می توانند نقش بازاریابی برای محصولات 

مـا داشـته باشـند و ایـن شـبکه می توانـد بـه مـا کمک کنـد. یکی 

دیگر از مکانیسم های ما این است که خود دانشگاه آزاد اسلامی 

اولیـن خریـدار محصـولات دانش بنیـان باشـد، زیـرا زمانـی کـه 

خودمـان مصرف کننـده محصولات مـان باشـیم، جامعـه نیـز بـه 

ایـن محصـولات اطمینـان پیـدا می کند.« 

نجفـی گفـت: »برخـی شـرکت های دانش بنیان به دلیـل آنکه در 

دل صنعـت متولـد نشـده اند و حداقـل شـناختی در مورد صنعت 

ندارنـد، نتوانسـته اند حضـور خوبـی در بازار داشـته باشـند. برای 

مثـال مـا در ایـن مـدت محصولاتـی را در برخی واحد هـا دیده ایم 

کـه محصـول پـس از اختـراع تـازه می خواهـد تجازی سـازی خود 

را شـروع کنـد و بـه همیـن دلیل این شـرکت ها با شکسـت مواجه 

می شـوند، چراکـه نیـاز بـازار اکنون آن محصول نیسـت.« 

سرپرسـت دانشـگاه آزاد اسـلامی اسـتان اصفهان افزود: »شـعار 

پویـش، رویـش و پایـش بـه همین خاطر اسـت که ما دانشـجویان 

خـود را ابتـدا بـا صنعـت آشـنا کنیـم تـا بتواننـد بـه کمـک آن خلأ 

صنعـت را درک کننـد.« او ادامـه داد: »خیلـی از مشـکلات مـا این 

اسـت که دانشـجویان با صنعت آشـنا نیسـتند و تنها به آنها گفته 

می شـود فلان اختراع انجام شـود، اما پس از آن مشـکل به وجود 

می آیـد و افـراد نمی تواننـد محصـول خود را در بـازار تولید کنند.« 

نجفـی گفـت: »مشـکل ایـن اسـت کـه مراکز رشـد ما وقتـی صرفا 

در دانشـگاه بـه وجـود می آینـد و حاصـل پایان نامـه کارشناسـی، 

ارشـد و دکتـری باشـند و از ایـده ای شـروع شـوند کـه از دل بـازار 

شـکل نگرفتـه اسـت، نمی تواننـد نیازهـای بـازار را برطـرف کنند. 

سـراهای نـوآوری کـه اکنـون مطـرح شـده اند، بـه معنی آن اسـت 

کـه صنعـت و دانشـگاه بـا یکدیگـر درگیر شـوند و حتـی بتوانیم از 

ایـن طریـق سـبب حضـور افـراد در صنعـت باشـیم.« او ادامه داد: 

»بـه ایـن موضوع هم باید توجه داشـته باشـیم کـه نمی توانیم این 

مراکـز را خـارج از دانشـگاه و در مراکـز صنعتی قرار دهیم، زیرا اگر 

ایـن مراکـز از دانشـگاه دور شـوند، از علـم خالـی می شـوند. ایـن 

 R&D درحالی اسـت که اگر صنعت وارد دانشـگاه ها شـود و مراکز

)تحقیـق و توسـعه( خـود را در دانشـگاه ها قـرار دهنـد، می توانیم 

بـه کمـک صنعت نیـروی کارآمد تربیـت کنیم.« 

 سراهای نوآور یعنی صنعت
 و دانشگاه با  یکدیگر  همکاری   کنند

مبانینظریوکارویژههایعملیرسیدنبهدانشگاهنوآوروتحولآفرینباحضورمدیرانمراکزرشد

وهستههایفناوردانشگاهآزاداسلامیبررسیشد

 ریل گذاری 
دانشگاه  نــو آور

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان


